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بی توجهی به مالکیت فکری از عمده ترین مشکلات حوزه فناوری است

علی خیرالدین، معاون فناوری و نوآوری وزیر علوم یکی از مشکلات اساسی در مبحث 

تجاری سازی، حوزه ثبت اختراع است که در این فرآیند هرگاه به دنبال تبدیل یک 

ایده به نمونه آزمایشگاهی هستیم چه در ثبت ایده و اختراع و چه در تجاری سازی با 

موانع و مشکلاتی روبه رو می شویم.« 

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم افزود: »بی توجهی به مالکیت فکری از عمده ترین 

مشکلات حوزه فناوری است که اگر این مشکل جدی حل نشود، در سال های 

پیش رو در بخش فناوری، نوآوری و اقتصاد دانش بنیان با چالش های مختلفی 

مواجه خواهیم شد.« 

وی گفت: »قانون ثبت اختراعات در حدود ۱۵ سال پیش و با توجه به شرایط خاص 

آن زمان نگاشته شده که حدود ۳ پارک علم و فناوری در حال فعالیت بودند، اما امروز 

۵۰ پارک علم و فناوری، ۲۶۰ مرکز رشد، ۱۱ هزارو ۵۰۰ واحد فناور و قریب به ۷۶۰۰ 

شرکت دانش بنیان در کشور وجود دارد که نیازمند به روزرسانی قانون یادشده است.«

 

راه اندازی کرسی های آزاد اندیشی در دانشگاه علوم پزشکی ایران

عبدالرضا پازوکی، رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران با اشاره به استقلال کمیته انضباطی 

دانشحویی، گفت: »کمیته انضباطی دانشجویان ساختاری مستقل دارد و طبق قوانین 

عمل می کند اما توصیه من همواره این بوده که در برخورد با خاطیان با حداکثر مهربانی 

برخورد شود.« 

رئیس دانشگاه علوم پزشکی ایران با بیان اینکه تمام دانشجویان فرزندان ما هستند، گفت: 

»این قول را می دهم که نهایت تلاش خود را برای به حداقل رساندن احکام صادره کمیته 

انضباطی انجام دهم تا موجب عقب افتادگی دانشجویان از آموزش ها نشود.« 

وی گفت: »کرسی های آزاد اندیشی به زودی در دانشگاه علوم پزشکی ایران ایجاد می شوند 

تا فرصت مناسبی برای گفت وگو و بیان نظرات دانشجویان در فضایی امن فراهم شود.« 

وی خاطرنشان کرد: »دانشجویان دانشگاه علوم پزشکی ایران که داعیه دار یک دانشگاه 

نسل نو است، نه تنها نباید دغدغه ای برای آینده شغلی خود را داشته باشد بلکه آنها باید 

کارآفرین نیز باشند و برای دیگران نیز شغل ایجاد کنند.«

 

مسئولان دانشگاهی سعه صدر بیشتری در مباحث آزاداندیشی داشته باشند

مهدی فاطمی پور، معاون فرهنگی و سیاسی نهاد نمایندگی مقام معظم رهبری در دانشگاه ها گفت: 

»موضوع کرسی آزاداندیشی ایده ای مترقی در آموزش عالی است و هرجایی از ظرفیت آن استفاده 

کردیم بهره اش را برده ایم، اما خیلی اوقات به دلایلی نتوانستیم از آن استفاده کنیم. حتما باید متولیان 

و مسئولان آموزش عالی سعه صدر بیشتری در بحث آزاداندیشی داشته باشد و فضا را فراهم کنند و 

تبلیغ بیشتری در این حوزه شود و دانشجویان را به این سمت سوق دهیم که در مسائل اندیشه ای با 

هم صحبت کنند و تعامل وجود داشته باشد و هر دو طرف پاسخ های یکدیگر را بشنوند.« 

او ادامه داد: »مسئولان دانشگاه ها و مسئولان ذی ربط صحبت کنند و اجازه ندهند حرف های غیررسمی 

و جهت دار و مسموم ذهن جوانان را بیشتر درگیر و جریحه دار کند و درگیر شبهه شوند. توصیه دیگر 

حضور فعال است، ما هرجا حضور فعال داشته باشیم و مسائل را رصد کنیم و پیگیر باشیم و به موقع 

صحبت و برنامه ریزی کنیم و رسیدگی دقیق داشته باشیم، چالش هایمان کمتر است. اما وقتی منفعل 

باشیم تا ببینیم چه تصمیمی برای ما می گیرند و فضای دانشگاه را به هم می ریزند، بعد ما می خواهیم 

چه برخوردی کنیم؟« 

زعفـــران ایرانی، یکـــی از مرغوب تریـــن و پرطرفدارترین 

محصـــولات زراعی ایران در دنیا اســـت. بـــا وجود اینکه 

ایران در رتبه نخســـت تولید زعفران با میزان 300 تن در 

دنیا قرار دارد اما نتوانســـته در صـــادرات این طلای ناب 

به خوبی عمل کند. درحالی که اسپانیا تنها 2.3 تن تولید 

زعفران را داشـــته اما به دلیل خرید زعفران از کشورهایی 

مانند ایران و صادرات دوبـــاره آن، میزان صادراتش بیش 

از 335 تن اســـت، اما ایران تنها حدود 276 تن صادرات 

)به صورت خام فروشی( داشته است. اوضاع ایران نه تنها 

در وضع صادرات زعفران چندان خوب نیست، بلکه بازار 

سیاهی برای خرید و فروش داخلی این طلای سرخ شکل 

گرفته است. دلالان و شرکت های بزرگ تولید زعفران که 

عمده این بازار را در دســـت گرفته اند، به نوعی با استفاده 

از وضعیت نابســـامان بازار از کشاورزان، این محصول را به 

قیمت ناچیزی از دست تولیدکننده درمی آورند. ماجرای 

بازار سیاه زعفران و به موازات آن وضعیت صادرات زعفران 

و اهمیـــت این محصول زراعی تـــا جایی پیش می رود که 

مقام معظم رهبری در شهریور سال 1399، با انتقاد صریح 

از خام فروشی زعفران تاکید می کنند در این زمینه کاری 

جدی صورت بگیرد. 

در ادامه ماجرای طلای ســـرخ؛ جهادگران اســـتان های 

خراســـان رضوی و جنوبی برای نجات کشاورزان از دست 

دلالان و زعفران های ایرانی از آفت خام فروشی وارد عمل 

می شـــوند. یکی از این گروه های جهادی، گروه جهادی 

زرپران احســـان اســـت که تا امروز حدود 3 درصد از بازار 

زعفران را در دست دارد، به نفع کشاورزان با دلالان حوزه 

زعفران مقابله می کند. این گروه نه تنها درکنار کشاورزان 

ایســـتاده، بلکه برای خانواده هـــای کم بضاعت نیز از این 

طریق شغل ایجاد کرده است. در ادامه گفت وگوی مسئول 

این گروه جهادی را با »فرهیختگان« بخوانید. 

  وقتی با صحبت رهبری زعفران اولویت دانشجویان 
جهادگر شد

احمد خزایی، مسئول گروه جهادی زرپران احسان و دانشجوی 

ارشد دانشـــگاه فردوسی مشهد درخصوص نحوه تشکیل این 

گروه می گوید: »اصل تشکیل این گروه به سال 99 بازمی گردد 

که رهبری در آن سال فرمودند به داد زعفران کاران برسید؛ البته 

ما پیش تر نیز ذیل قرارگاه جهادگران رضوی فعالیت می کردیم، 

اما با صحبت های ایشـــان تیـــم مدیریتی این قرارگاه به عرصه 

زعفـــران ورود کرد. امروز ۱۳ نفر از دانشـــجویان -که برخی  از 

بسیج دانشجویی دانشگاه رضوی هستند- اعضای اصلی این 

گروه جهادی را شکل می دهند.« 

او ادامه می دهد: »آن زمان بعضی گروه های جهادی به سرعت 

وارد عمل شدند و فعالیت هایی هم انجام دادند. اما با توجه به 

اینکه می خواســـتیم کار اثرگذاری را در این حوزه انجام دهیم، 

ترجیح دادیـــم در ابتدا بحث شناســـایی دقیقی از این حوزه 

داشـــته باشیم. در همین رابطه ســـال 99 برخی دوستان در 

ســـال اول تصمیم گرفتند به مناطق هدفی که زعفران کشت 

می شـــود، بروند و کار را از زمین های کشاورزی شروع کنند. 

هرچند این اتفـــاق افتاد اما با توجه به اینکه بخش اعظمی از 

جهادگران، دانشجو بودند نتوانستند بازخوردی که می خواهیم 

را از این کار بگیریم. درواقع بازدهی پایین تر از چیزی که انتظار 

می رفت بود.« 

  ترجیح دادیم به جای کمک مســـتقیم بســـتر 
مدیریتی را اصلاح کنیم

مسئول گروه جهادی زرپران احسان درباره معضلات این ایده 

می گوید: »در واقع هم بازخورد کشـــاورزان خوب نبود و گفتند 

که جهادگران کار را بلد نیســـتند و هم بازخورد دانشـــجویان 

راضی کننـــده نبود. جهادگران به منطقه می رفتند و می دیدند 

که نیروی روستایی ۲۰ کیلو یا ۱۰ کیلو گل را در یک روز جمع 

می کند؛ درحالی که بچه های جهادگر در یک روز ۱ کیلو جمع 

می کردند! یعنی بازدهی جهادگران به یک دهم یا یک بیســـتم 

روستاییان هم نمی رسید. در سال بعد یعنی سال زراعی ۱4۰۰ 

به این نتیجه رســـیدیم که تنها مدیریت این کار باید در دست 

جهادگران باشـــد و برای همین شروع به شناسایی حوزه های 

مختلف مرتبط به برداشت و توزیع این محصول کردیم.« 

خزایی در توضیح بیشـــتر این مســـاله عنوان می کند: »بعد از 

بررســـی ها به این نتیجه رسیدیم که گل را از کشاورز بگیریم و 

در حاشیه شهر مشهد به خانواده های تحت پوشش مان بدهیم 

که درطول سال به آنها بسته کمک معیشتی غذایی می دادیم، 

یعنـــی به آنها گل های زعفران را می دادیم و آنها نیز این گل ها 

را پاک و با اســـتفاده از دســـتگاه های استاندارد آنها را خشک 

می کردند تا از این طریق بتوانیم کار را هم برای کشاورز راحت تر 

و هم برای خانواده ها شغل ایجاد کنیم.«

  پرداخت بیش از یک میلیارد تومان درآمد 
به بیش از 12 هزار نفر 

زعفران را باید یکی از محصولات گرانقیمت حوزه کشـــاورزی 

کشـــور دانســـت، محصولی که قطعا ورود به بحث فرآوری آن 

هم می تواند فواید مالی برای فعالانش داشـــته باشد. خزایی 

می گوید: »در سال زراعی )پاییز( ۱4۰۰، نزدیک به یک میلیارد 

و ۳۰۰ میلیون تومان دســـتمزد خانواده های تحت پوشـــش 

دســـتمزد و همچنین نزدیک ۶ میلیارد تومان برای کشاورزان 

ارزش افزوده ایجاد کردیم. درواقع اگر کشـــاورزان گل زعفران 

را به تنهایی می فروختند ســـود چندانی نداشتند. امسال نیز 

به  این دلیل که فعالیت پارسال موفقیت آمیز بود، فعالیت مان 

را گسترده تر کردیم، یعنی تا به الان که حتی کمتر از یک سوم 

فصل زراعی زعفران گذشـــته است؛ بیشتر از یک سوم در آمد 

پارسال، به خانواده های تحت پوشش دستمزد دادیم که دلیلش 

نیز رساندن گل بیشتر به خانواده های تحت پوشش بوده است.« 

او تصریح می کند: »ما پارسال این طرح را با ۱۲ هزار نفر شروع 

کردیم، امسال تعدادی ریزش داشتند و تعداد افراد تحت پوشش 

بیش از چهارهزار نفر اســـت. تداوم فعالیت ما امســـال بیش 

از پارســـال اســـت. ما در بین فصل های برداشت زعفران برای 

خانوارهای تحت پوشـــش مان کارهای دیگری مانند داروهای 

گیاهی و ساخت صنایع دستی مانند کیف و... نیز داریم.« 

مسئول گروه جهادی زرپران احسان درخصوص همکاری خود 

با کشاورزان توضیح می دهد: »ما به صورت رسانه ای نتوانستیم 

فعالیت خوبی داشته باشـــیم. مستندی نیز برای صداوسیما 

فرستادیم تا بتوانیم از این طریق کشاورزان را به خودمان جذب 

کنیم اما تاثیری نداشت، بعد از آن مجبور شدیم با حضور در سر 

زمین های کشاورزی، گروه مان را به تک تک کشاورزی معرفی 

کنیم و درحال حاضر با ۱۵ کشاورز همکاری داریم.« 

 شبکه ای که کاسبی دلالان را کساد کرد
مســـئول گروه جهادی زرپران احسان می گوید: »مجموع این 

زمین ها حدودا به ۱۰۰ هکتار زمین می رسد. مشکل اساسی 

ما در کشـــور این است که درصد بهره وری زمین های ما پایین 

است و هر هکتار زمین به صورت متوسط ۵ کیلو زعفران خشک 

عاید کشاورز می کند، البته در مقابل برخی از کشاورزان هستند 

که در واحد هکتار ۳۳ تا ۳8 کیلو زعفران برداشت می کنند.« 

او با تاکید بر اینکه گل زعفران از زمانی که از روی زمین برداشته 

می شود، باید به سرعت فرآوری و خشک شود؛ ادامه می دهد: 

»یعنی باید به سرعت آن را پاک و خشک کنند. اگر بیشتر از ۲4 

ساعت این کار طول بکشد، نگین زعفران مرغوبیت خودش را از 

دســـت می دهد و حالت خمیرگونه پیدا می کند و دیگر ارزشی 

ندارد. دلالان معمولا از این موضوع سوءاســـتفاده می کنند. 

یعنی چون کشاورز شبکه و نیرویی برای پاک کردن گل زعفران 

ندارد، مجبور می شوند تا برای جلوگیری از خراب شدن گل ها، 

هر قیمتی که دلال تعیین می کند را قبول کنند.« 

خزایی درباره فواید ایجاد شبکه متشکل از خانواده های نیازمند 

برای پاک کردن گل های زعفران تصریح می کند: »از زمانی که 

ما شبکه پاک کردن را برای کشاورزان ایجاد کردیم دیگر مجبور 

نیســـتند که به هر قیمتی گل زعفران را بفروشـــند. کشاورزان 

می توانند این گل ها را به ما بدهند و ما به حاشـــیه شهر مشهد 

بدهیـــم تا آن را بـــرای او پاک کنند. به همین دلیل پارســـال 

قیمت گل از یک حدی پایین تر نیامد. در حالی که قبلا حتی 

در برهه هایی قیمت گل زعفران به حدی کم ارزش می شـــد که 

کشـــاورزان حاضر نبودند حتی محصول شـــان را جمع کنند. 

خوشبختانه امسال حداقل قیمت گل زعفران از حداکثر قیمت 

پارسال بیشتر است.« 

جهادی های زرپران احســـان قرار نیســـت تنها در حد حذف 

واسطه ها برای کسب درآمد بیشتر کشاورزانی که محصول شان 

گل زعفران است، باقی بمانند؛ چراکه به گفته خزایی ورود در 

حوزه صادرات و فراهم سازی بسترهای لازم برای فرآوری این گل 

باارزش هم در دستور آنها قرار گرفته است؛ هرچند که هنوز تا 

تحقق این هدف راه زیادی پیش رویشان است. 

او در همین زمینه ادامه می دهد: »ما با بسیاری از صادرکنندگان 

ارتباط گرفتیم اما بحث انســـجام تیمی که این افراد به یکدیگر 

دارند، نمی گذارد به نتیجه مطلوب برســـیم، البته دولت نیز از 

ایـــن افراد حمایت می کند. مثلا ســـرمایه  در گردش را به آنها 

می دهد در حالی این افراد عامل تضعیف کشاورزان هستند. 

هرسال توسط ۳ یا 4 شرکت فعال در این زمینه به عنوان حمایت 

از کشـــاورزان از ۲هزار میلیارد تومان از دولت تسهیلات گرفته 

می شـــود، در حالی که اگر این مقـــدار را به جهادگران بدهند 

کارهای بزرگ تری انجام می شود.« 

 سود 10 هزار و 500 دلاری اسپانیا از زعفران ایرانی
او به ضرر خام فروشـــی زعفران در کشـــور اشـــاره می کند و 

می گوید: »بیشـــتر زعفرانی که ما در دنیا حتی به اسپانیا نیز 

صادر می کنیم، برای مصرف نیســـت و 8۰ درصد آن را صرف 

استخراج کروسین از زعفران می کنند. اسپانیا این کروسین را 

به کشورهای دیگر به عنوان ماده اولیه دارویی صادر می کند. 

در اصل اگر بتوانیم کروسین را از همان یک کیلو نگین زعفران 

کـــه ۱۵۰۰ الی ۱۶۰۰ دلار به اســـپانیایی ها می فروشـــیم، 

استخراج کنیم قیمت آن ۱۲هزار تا ۲۰ هزار دلار است، یعنی 

هـــر یک کیلو نگین زعفران شـــاید ارزش افزوده  ای 8 الی ۱۰ 

برابر داشته باشد. این مســـاله باعث شده تا ما فعالیت هایی 

را برای اســـتخراج کروسین از زعفران انجام دهیم که امیدوارم 

امسال به نتیجه برسد.« 

  جلوگیری از خام فروشی زعفران به مطالبه عمومی 
تبدیل شود

او با بیان اینکه برای تحقق این مســـاله نیازمند آن هستیم که 

جلوگیری از خام فروشی زعفران به مطالبه عمومی تبدیل شود، 

ادامه می دهد: »رســـانه ها باید پـــای کار بیایند و در این مورد 

صحبت کنند. چرا ما زعفران را به صورت خام بفروشیم و اسپانیا 

از ارزش افزوده آن استفاده کند؟ اگر شرکت های دانش بنیان ما 

پای کار بیایند بسیار خوب است و نباید بگذاریم این بستر که ما 

محصولات را خام فروخته و دیگر از آن سود ببرند ادامه پیدا کند.« 

  بازار ســـیاه زعفران در ایران و تقابل گروه های 
جهادی 

خزایـــی در ادامه درباره مناطق هدف اضافه می کند: »مناطق 

هـــدف ما تمام مناطقی اســـت که زعفران دارند. در اســـتان 

خراســـان رضوی معمولا تربت جام بیشترین حجم گل را دارد و 

بعد از آن فاروج اســـت. متاســـفانه منطقه ای مانند قائنات که 

زعفران مرغوبی دارد طی سال های اخیر به دلیل بی مهری ها، 

با کاهش میزان محصول تولیدی روبه رو بوده و امروز به رتبه 4 یا 

۵ کشور نزول کرده است.«  مسئول گروه جهادی زرپران احسان 

به نقش دلالان در ایجاد مشکل برای کشاورزان اشاره و تصریح 

می کند: »سال گذشته دلال ها به یکی از کشاورزان گفته بودند 

زعفرانش را به قیمت کیلویی ۱۷۰ هزار تومان می خرند، اما وقتی 

او گفته بود حاضر نیست کمتر از ۲۰۰ هزار تومان محصولش را 

بفروشند، دلالان از خرید این محصول سرباز زدند. زمانی که این 

کشاورز با ما تماس گرفت و ما نیز محصولش را برای پاک و فروش 

قبـــول کردیم، یکی از دلال مان با اعضای ما تماس گرفت و به 

اینکه چرا مشتری اش را از دستش درآورده ایم، اعتراض داشت.« 

  توانستیم در فروش زعفران اثرگذار باشیم 
او در ادامه با اشـــاره به اینکه ایـــن گروه جهادی جزئی از بازار 

زعفران است، می گوید: »ما حالت سوپاپ اطمینان داریم. شاید 

تنها ۲ یا ۳ درصد بازار زعفران در درست ما باشد اما توانسته ایم 

در حوزه فروش این محصول جریان ســـازی داشته باشیم. در 

بحث زعفران شـــورای ۱۷ نفره ای وجود دارد که قیمت گذاری 

می کند. زمانی که این شورا برای گل قیمت ۳۰ هزار تومانی را 

می گـــذارد ما این قیمت را به ۳۲ هزار تومان افزایش می دهیم 

چون باید دستمزدی برای خانوارهای تحت پوشش نیز داشته 

باشـــیم، در نتیجه آنها نیز مجبور می شوند که قیمت را افزایش 

دهند. زمانی که خارج از عرف آنها بازی می کنیم بازی یک دست 

آنها نیز خراب می شود و خودبه خود مجبور به رقابت می شوند.« 

  دولت ها به ضرر تولیدکنندگان زعفران کار کردند
خزایـــی درخصوص معضلاتی که در این بازار وجود دارد ادامه 

می دهد: »بزرگ ترین مشـــکلی که ما در این راه داریم، شبکه 

دلالانی اســـت کـــه در این راه فعالیت می کننـــد، چراکه آنها 

هماهنگـــی عجیبی با یکدیگر داشـــته و بـــرای پایین آوردن 

قیمت این محصول با یکدیگر هماهنگ هستند. مثلا یکی از 

شرکت های مهم تولید زعفران به جای اینکه بیاید و گل زعفران 

را از کشـــاورزان بخرد، شروع به فروش نگین زعفران می کند. 

متاسفانه شاهد شبکه منسجمی از دلالان در این حوزه هستیم و 

از طرفی هم با شرکت هایی روبه رو می شویم که وام قرض الحسنه 

از دولت می گیرند تا از کشـــاورزان حمایت کنند اما خودشان 

بستر را برای ضرر کردن کشاورز فراهم می کنند، چراکه حاضر 

نیستند محصول را به قیمت واقعی بخرند.« 

  ماه هاست که ما درگیر گرفتن وام هستیم!
او بـــا تاکید بر اینکه تا به حال وامی دریافت نکردند می گوید: 

»ماه هاســـت که ما درگیر گرفتن وام یک میلیاردی هســـتیم و 

شرایط بسیار سختی را برای ما گذاشتند. ما با بخش خصوصی 

بســـیار بهتر کار می کنیم. مـــا از بخش خصوصی کمک مالی 

می گیریم و افراد خصوصی در این حوزه سرمایه گذاری کردند. 

ما در شبکه پایگاه داری زعفران هر روز به یک پایگاه ۲۰۰ الی 

۳۰۰ گل تزریق می کنیم. درست است که باید هر روز مقداری 

گل تزریق کنیم تا پاک کنند، اما نیاز به خریداری گل ها داریم 

که از طریق سرمایه گذاران این گل ها را خریداری می کنیم. البته 

ســـرمایه گذارانی که با ما همکاری می کنند ظرف یک هفته به 

سودشان می رسند.« 

فاطمهطاریبخش
خبرنگار

دانشجویان جهادگر خراسان رضوی با کمک به کشاورزان، زمینه اشتغال چند هزار نفر را فراهم کردند

جهادیهابازارطلایسرخرانجاتمیدهند؟

 بزرگ ترین مشکلی که ما 
در این راه داریم، شبکه 
دلالانی است که در این 

راه فعالیت می کنند، چراکه آنها 
هماهنگی عجیبی با یکدیگر داشته و 
برای پایین آوردن قیمت این محصول 

با یکدیگر هماهنگ هستند. مثلا یکی 
از شرکت های مهم تولید زعفران به 
جای اینکه بیاید و گل زعفران را از 
کشاورزان بخرد، شروع به فروش 

نگین زعفران می کند


